
v brežiškem okraju 
se organiz i rajo 

Rajhenburg, 11. januarja. 

Na stotine zavednih kmetov se je zbralo v ne-
deljo, dne 10. t, m. v Rajhenburgu in v Dobovi 
na ustanovnih občnih zborih krajevnih organiza-
cij Kmečke zveze. Burno pozdravljen je na obeh 
zborih, v Rajhenburgu po ranem sv. opravilu, v 
Dobovi po večernicah, nastopil predsednik Kmeč-
ke zveze g. Brodar Janez. S pogledom na druge 
stanovske organizacije je razvijal svoje bogate in 
modre misli o potrebi kmečke stanovske organiza-
cije. Po mnogih drugih državah so se kmetje že 
davno organizirali. Zato jih gospodarska kriza ni 
tako trdo zadela. V naši državi, kjer je do 80% 
kmečkega ljudstva, smo pa v tem oziru dremali 
in spali. Mesta se širijo, dobivajo s svojimi novi-
mi palačami, nebotičniki, asfaltiranimi cestami itd. 
ameriški blesk, kmečki domovi po deželi pa pro-
padajo in izginjajo. Po mestih ljudje veseljačijo in 
zapravljajo, kmet pa trpi pomanjkanje, kljub te-
mu, da gara in se trudi noč in dan. Do zadnjega 
časa ni nikdo več pomislil, da bo propadlo vse, 
ako propade kmet. Šele sedanja vlada je resno 
uprla svoj pogled v naše državno gospodarstvo in 
se z vso vnemo trudi, da uredi zopet gospodarske 
razmere in jih spravi v pravi tir. Ker hoče ta vlada 
predvsem rešiti kmečko vprašanje, potrebuje to-
zadevnih strokovnih nasvetov. Te pa lahko dobi 
samo od kmečko-stanovsko-strokovne organizaci-

je. Taka organizacija pa je Kmečka zveza. Zato ne 
sme biti nobenega kmečkega strokovnjaka, ki ne 
bi bil organiziran v Kmečki zvezi. Kmečka zbor-
nica, ki je po zaslugi sedanje vlade na vidiku, bo 
oni organ, po katerem bo naš organizirani kmet 
uplivno sodeloval pri zboljšanju lastnih razmer. 
Nedvomno je za kmečko gospodarstvo velika kvar, 
da mora kmet danes zaradi carinske politike ku-
povati svoje potrebščine za 200% predrago, med-
iem ko prodaja svoja pridelke vsaj 50% pod pra-
vično ceno. Da mora kmet ori takih razmerah pro-
pasti, pač ni treba tega posebej poudarjati. 

Te in še nebroj drugih misli je kar podžgalo 
naše kmete in g. Brodar je bil deležen prisrčnih 
ovacij. Po obeh župnijah gre sedaj le en glas: Kmet 
v Kmečko zvezo! G. banski svetnik Tratnik Jožef 
je na obeh zborih še po svoje navduševal navzoče 
za vstop v oiganizacijo, nakar se jih je kar na sto-
tine vpisalo v Zvezo. Povsod sta se izvolila tudi 
odbora kraievne organizacije, katera tvorijo možje, 
ki jamčijo s svojo zavednostjo za živahno in plo-
dnosno delovanje organizacij. 

Tako so ustanovljene sedaj v Brežiškem okra-
ju kraievne KZ že na Vidmu, v Sromljah, v Arti-
čah, v Rajhenburgu in v Dobovi. Upati in želeti 
je. da se v kra'kem ustanovijo še po drugih obči-
nah oz župnijah. Nikjer ne sme biti brez te orga-
nizacije. Kmet na plan — dokler je dan! 

Kokainskih steparij vedno več 
Sodna obravnava odkriva vedno več sleparij 

Ljubljana, 13. jauarja. 

V veliki razpravni dvorani je bilo mnogo po-
slušalcev, ki so vztrajno in pazljivo sledili vsem 
podrobnostim razprave, zlasti taki, ki so bili sami 
oškodovani za težke tisočake od obtoženih proda-
jalcev in kupčevalcev kokaina. Delni rezultat vče-
rašnje velike razprave je med drugim ta, da je 
drž. tožilec dr. Fellacher že uvedel nove poiz-
vedbe o sleparijah, ki so jih izvršili obtoženci po 
krajih izven Ljubljane. Računajo, da so bile ne-
katere osebe oškodovane za ogromno vsoto 150 
tisoč dinarjev. Ze danes so se uvedle poizvedbe 
za slučaj v Bohinjski Bistrici in v bližini Kranja. 
Mnogi oškodovanci se niso javili, deloma ker so 
se sramovali, da so jih premeteni in brezvestni 
sleparji ociganili, deloma ker so se bali, da bodo 
kaznovani od finančne oblasti zaradi kokaina. 
Kaznovani pa ne morejo biti, ker niso kupovali 
prepovedanega mamila kokaina, marveč le sodo 
in so postali le žrtve sleparske tolpe. Državni 
tožilec je odločen, da bo proti glavnim obtožen-
cem obtožbo zaradi zločinstva prevare še razširil. 

Najtežje grehe ima na vesti Logačan Fran 
Hladnik, po poklicu lesni manipulant, ki ni že 
dolga leta izvrševal svojega poklica. Pred vojno 
je bil zapleten v neko zastrupljevalno afero po 
načinu stotnika Hofrichterja, ki je pred vojno 
vzbujal s svojo metodo zastrupljevanja celo sve-
toven sloves. V Trstu, Gradcu in Ljubljani je bil 
Hladnik obsojen že na hude večletne kazni. Tudi 
v Braziliji se je pojavil. Tam je osleparil neko 
rojakinjo. 

Mnogi hrepene po nagli obogatitvi. Spuščajo 
se v špekulacije, pri katerih so j im pred očmi 
mastni dobički. Zaslužiti do 25.000 Din proti in-
vesticiji 15.000 Din, je vabljiva stvar! 

Druga skupina obtožencev 

Po končanem zaslišanju 4 glavnih obtožencev 
je senatni predsednik prešel k zaslišanju druge 
skupine obtožencev, obdolženih le prestopka zo-
per osebno prostost in varnost. So to: 

Drago Čeferin, 34 letni trgov, zastopnik, sta-
nujoč v Ljubljani. — Albina Čeferin, 31 letna so-
proga trgovskega zastopnika. — Maks Bizjak, 29-
letni mehanik v Ljubljani. — Stane Burgar, 25-
letni samski mehanik, in 34 letni strugar Ivan 
Krašovec iz Sangrada. 

Dogodki na gradiču Sangradu bi mogoče 
spadali v kak romantičen in pustolovski film. Ob-
toženci niso stvari vzeli za tako resno in kazni-
vo, kakor to določa naš kazenski zakon, niso se 
mogoče v splošnem razburjenju zavedali, da bodo 
prišli v konflikt z državnim tožilcem. Hoteli so 
dobit inazaj le denar in menice, za kar je bil 
ogoljufan Drago Čeferin. Razprava je včeraj tra-
jala do 23 in se bo jutri, v četrtek, nadaljevala. 

Drago Čeferin je bil najprej zaslišan za pri-
čo, kako je postal žrtev v špekulaciji s kokainom. 
Podrobno je opisal pogajanja in prevzem oblaga r. 
Obremenil je močno Široka, Mauserja in Hlad-
il ika. Tega je vprašal: ïKdo ste?c On je odgo-
voril: »Moja legitimacija je dena rk Pokazal je 
šop bankovcev. Predstavil se mu je kot kupec. 

Na žalost je pozneje ugotovil, da je kupil zavoj 
sode namesto kokaina. 

Drago Čeferin je bil nato zaslišan kot ob-
toženec v zadevi ugrabitve in vklenitve Široka 
in Hladnika. Odklonil je vsako sodelovanje pri 
izvedbi načrta, ki ga je skuhala njegova žena. 
Ker je Širok prezentiraj njemu menico za 15.000 
Din, so bili vsi razburjeni. 

Obtoženka Albina Čeferinova je v živahnem 
tempu in logični zvezi pripovedovala sodnikom 
razvoj dogodkov po sklenjeni kupčiji za kokain 
in po prezentaciji menice od strani Široka. Njen 
mož je nasedel veliki lopovski tolpi. Glavna nje-
na misel je bila, kako bi prišla do menice. Za 
kokain je ona možu dala 15.000 Din gotovine. 
Načrt za Sangrad sta napravila ona in Maks Biz-
jak, ki ji je idealno in požrtvovalno pomagal. No-
benemu ni bila obljubljena kaka nagrada. 

Razprava je bila nato prekinjena. Prihodnjič 
bodo zaslišani še zadnji trije obtoženci. Tihotapci 
in špekulanti s kokainom so se razgalili po raznih 
geslih in krilaticah. Njih načelo je: »Glavno je 
blago in denar, drugo je postranska stvar. Osle-
pari ga, kdor se da k 

Pri večerni razpravi je bil za pričo zaslišan 
Lado Vučnik, druga žrtev sleparjev. Prodali so 
mu dva zavoja »kokaina«. V resnici pa je bila 
notri soda odnosno sljuda. Oškodovan je za okoli 
32.000 Din. Močno je obremenil glavne obtožence. 

Mestni kolek za brezposelne 
Mesto Ljubljana je izdalo socialni kolek po 

osnutku slikarja Mihe Maleša. Izdani sta dve vrsti 
koleka, in sicer po ceni 1 Din s sliko revne ma-
tere z otrokom in po pol Din s sliko brezposel-
nega, ki prosi pomoči. Dohodek tega koleka bo 
mesto porabilo za zaposlitev brezposelnih delav-
cev pri javnih delih. Kakor je bilo že poudarjeno, 
gradi mesto iz dohodkov fonda za brezposelne 
težko pričakovani kanal v Zg. šiški. Sedaj je pri-
čela mestna občina z večjo skupina doslej brez-
poselnih delavcev izvrševati prekope Malega Grab-
na po regulacijskem načrtu. Vsakomur je znano, 
kako potrebna je regulacija Malega Grabna. Dela, 
ki jili bodo napravili delavci, plačani iz mestnega 
fonda za brezposelne, bodo tvorila važno priprav-
ljalno delo; končna regulacijska dela bodo na to 
hitro napredovala. To je torej drugo javno delo, 
ki se izvaja z dohodki prostovoljnih dajatev ljub-
ljanskih občanov. Z izvrševanjem takih koristnih 
javnih del se lepo veže podpiranje ubogih brez-
poselnih delavcev, ki si podporo s tem sami za-
služijo in izvršitev obče koristnih in potrebnih 
javnih del. Dohodki mestnega koleka naj poma-
gajo zvršiti še več takih nujnih in splošno korist-
nih javnih del. Zato naj občani pridno segajo po 
njih. Sedaj je čas plesov in veselic. Tudi ob teh 
pril ikah ne zamudite prispevati k socialni akciji. 
5Jri blagajnah večjih plesnih prireditev bodo mest-
ni koleki na razpolago. Z nakupom koleka storite 
dobro delo brezposelnim delavcem, ki j im je za-
poslitev pri javnih delih edina rešitev. Veselje 
bo lepše, kadar ne bo nihče več brez dela in za-
služka. Usmiljenost in radodarnost more to doseči! 

Manifestacijshi shodJRZ 
v Ljubljani 

Govorniki! Na manifestacijskem shodu bodo 

po dosedanjih vesteh govorili gg. minister dr. Miha 

Krek, senator Fran Smodej in ljubljanski župan 

dr. Juro Adlešič. 

Vodje rediteljev! Ne pozabite, da morate biti 

jutri, v petek, točno ob sedmih zvečer v dogo-

vorjenem lokalu. Sestanek bo kratek, a zelo važen. 

— Pri motnjah v prebavi, pri napeto-
sti, vzdihovanju, zgagi, povzročeni po težki 
zapeki, je zelo primemo vzeti na večer pol 
kozarca naravne »Franz-Josefove« grçnke 
vode, zjutraj na tešče pa isto množino. 
Prava »Franz-Josefova« voda se izkazuje 
vedno kot popolno zanesljivo sredstvo za 
čiščenje črev. 

0*1. rog. S. br. 3<H74 35. 

Sneg prenašajo v koših in ga tope 

V Suhi Krajini ni vode 
Ambrus, 12. januarja. 

Prosimo, dajte nam vode! Ta prošnja ве jto-
navlja f>o naših vaseh dan za dnem. Vodnjaki so 
večinoma že prazni, kateri pa ima še vc<lo, jo deli 
z drugim, ki je nima. češ, bova šla pa oba v Krko, 
če ne bo prej kaj mokrega prišlo. To je pri do-
brih sosedih. Se pa tudi izjeme, sicer so redki taki, 
ki nočejo dati vode, če tudi jo imajo čez svojo 
jiotrebo. Po vaseh, kier imajo hiše mlake, v kate-
rih je sedaj pozimi kar zdrava voda za živali, je 
še kolikor toliko dobro in se shaja. Kjer pa nimajo 
luž, so pa že jx>brali ves sneg po senčnatih kra-
jih in ga znosili v koših domov 'er etopili v vodo. 
Sedaj bo kar treba napraviti vozovo in sode. pa 
iti v Krko |x> vodo. V enem oziru ni sedanja su-
ša toliko huda, ker ni pogled na naše polje in se-
nožeti tako žalosten, ker je itak vse golo Je pa 
druga nevarnost, da razzebejo naši vodnjaki in 
luže, ki bodo tudi kmalu prazne. Prav bati se je, 
da bodo škodo trpeli vodnjaki, ki so skoraj vsi 
samo ometani s cementno malto, drugače pa zidani 
in ne betonirani. Ker so pač prazni, so izjxistav-

Ijeni mrazu, kar gotovo ne bo brez posledic. Iti 
tako bo katastrofa šc hujša. Kaj pa. če nastane 
jiožar? To bi bilo nekaj strašnega za s slamo krite 
vasi. Koliko trpe ljudje in živina. So slučaji, ko je 
žival pila vodo, ki se je nastregla od snega, kate-
rega so dali na sonce tcpit. In je zbolela, kar ni nič 
čudnega. 

Pa se še dobijo ljudje, ki pravijo, da nam ni 
treba vodovoda. Vodovodi se gradijo celo po takih 
krajih, ki imajo dovolj vode, naš vodovod pa gra-
de že 50 le! in več. kar se je sprožila |irva misel na 
vodovod. Meiodaine kroge, ki o tem odločajo, po-
novno prosimo, da se vendar že enkrat resnično 
prične! 

DRSALKE nikljane od 83'— 

dalje pri 

A. GOREČ d . z o . z . - poleg nebotičnika 

Avstrijci izganjajo naše tfudi 
Maribor, 13. januarja. 

Leto dni je od tega, odkar so začeli Avstrijci 
izganjati naše državljane, ki so imeli v Avstriji 
delo. Samo skozi Maribor je bilo izgnanih par ti-
soč ljudi. Zadnje mesece so izgoni nekam zastali, 
sedaj pa so se zojiet pričeli. Že nekaj dni pri-
hajajo čez mejo pri Mariboru izgnanci, ki so vsi 
imeli v Avstriji delo, pa so morali pustiti delo in 
zaslužek ter se vrniti v domovino, ki so jo ne-
kateri zapustili že pred desetletji. Avstrijci pa 
skušajo sedaj te izgone olepšati. Izmislil so si 
prav tehten izgovor: komunizem. Tako' so v rud-
nikih pri Weitzu poz a pri i nekatere naše držav-
ljane, ki so bili zaposleni kot rudarji ter jih nato 
izgnali iz države. Zajior in izgon se je izvršil pod 
pretvezo, da so se udejstvovali v komunistični 

propagandi. Imeli smo te dni priložnost govoriti 
z enim izmed izgnanih rudarjev. Je to neki Mihael 
Ozvald z Prekmurja. Od leta 1021. se že nahaja 
v Avstriji. Delal je najprej v tovarni v Leobnu, 
potem |>a je šel za rudarja v Weitz. Kot dober in 
vesten delavec je imel stalno delo. S kako poli-
ti Uo se ni nikoli ukvarjal, najmanj pa še s ko-
munistično propagando. Vodstvo rudnika mu je 
zagotavljalo trajno delo, kljub temu pa so gn 
pred 14 dnevi oblasti kar na lepem aretirale ter 
ga z izgovorom, da je komunist, zaprle. Dva tedna 
so ga imeli v zaporu, potem pa so ga brez vsako 
preiskave, ki bi pokazala, ali je kriv ali nedolžen, 
pognali čez mejo. Ista usoda čuka gotovo še dru-
ge naše ljudi, ki so v Avstriji zaposleni zlasti v 
rudnikih in tovarnah. 

Zopet dva požara v ptujskem okraju 
Ptuj, 12 januarja. 

Preteklo noč smo imeli v ptujskem okraju dva 
požara. Prvi po/.ar je izbruhnil v vasi Šikole, ob-
čina Cirkovce, pri posestniku Vincencu Kušarju. 
Goreti je začelo na skednju in se je ogenj raz-
širil z veliko naglico na vse druga gosjiodarska 
poslopja, ki so zgorela do tal. Žrtev požara je tu-
di okrog 30.000 kg .чепа in slame ter vse gospo-
darsko orodje. Domačini gasilcem iz Šikol se je po 
trudapolnem delu posrečilo požar omejiti in ogenj 
|x>gasiti. Škoda znaša približno 40.000 Din in je 
le deloma krila z zavarovalnino Vzrok požara še 
ni pojasnjen. 

Drugi požar pa je izbruhni! v gospodarskem 

poslopj* posestnika Martina Segule v Dornavi. 
Ogenj je tudi tu uničil vsa gospodar.-ka poslopja 
in so le z muko rešili živino. Tudi v tem primeru 
so domači gasilci preprečili, da se požar ni raz-
širil na sosednja poslopja. Škoda je precej visoka 
a še ni precenjena. Vzrok požara ni znan. 

— Da boste stalno zdravi je jwtrebiio. da red-
no pijete Radensko, ki deluje proti boleznini led-
vic, srni. proli kamnom, sklerozi, sečni kislini in 
si. Radenska vam ohrani zdravje in mladostno 
svežost. 

Utonil in zmrznit 
Tragično smrt je našel 70 letni starček Ignac 

Trček, rojen na Bukovem vrhu. občina Trata pri 
Škofji Loki, stanujoč v Bacili. V soboto okoli 13 
se je vračal iz Šubičeve ojiekarne na Zirovskem 
vrhu, kjer je bil kot delavec zajioslen, proti do-
mu in se je s|)otonia ustavil pri sinu in drugod. 
Od podjetnika je prejel še 70 Din predujma. Ne-
kaj denarju je dal sinu. Imel pa je pri sebi še 
54 Din, ko je zvečer korakal proti domu, neko-
liko vinjen. Drugo jutro so ga ljudje, ki so šli k 
|>rvi maši, našli ležečega v »Potoški grapi r pri 
Todrežu. Ril jo mrtev. Komisija z zdravnikom 
dr. Milanom Gregoričem je ugotovila, da je Trček 
najbrž padel z brvi, ki vodi čez grapo, v vodo. 
a si ni mogel pomagati kljub nizki vodi. Utonil 
je in pozneje še zmrznil. Prvotno so mislili, da 
se je nad njim zgodilo kako nasilje ali rop, ker 
denarja pri njem niso našli. Dognano je sedaj, 
da je vsak zločin izključen in da je starček po 
nesreči padel v vodo. 

Ljudsko gibanje 
Ribnica. Župnija šteje 46S7 duš. Oklicanih je 

bilo 32 parov, doma poročenih 29. drugod 3 pari; 
najmlajši ženin je imel 22 let, najstarejši jo je 
mahal v 67 leto, dočiiti je imela najmlajša neve-
sta 18 let, najstarejša pa 40. Rojenčkov je bilo 
doma I I I , v bolnišnici 10, skupaj 121, in sicer 65 
dečkov in 56 deklic, torej moško leto; dvakrat 
dvojčki, mrtvorojen nobeden; rojstev torej pride 
25.81 na tisoč prebivalcev. — Umrlo jih je 60, in 
sicer 37 moških in 32 ženskih, tudi smrt je vzela 
lxilj moške na muho; na 1000 prebivalcev je pri-
šlo 14.72 smrtnih slučajev; nad 90 let stara sta 
umrla dva (eden v 97 letu), med 80 in 90 letom 7, 
med 70 in 80 letom 17, torej je doseglo 37.6S?;, 
umrlih starost nad 70 let; otrok |>od enim letom 
je umrlo 12 ali 9.91 % vseh rojencev. Zdravstveno 
stanje torej dokaj jxivoljiio. — Sv. obhajil se je 
razdelilo nad 60.000. 

Opis našega prvega 
zdravilišča 

(Po raznih virih sestavil dr. A. M.) 

(Nadaljevanie.) 

Kakor pri drugih zdravilnih sredstvih, katera 
prvi zdravnik za izrecne bolezni pripozna, drugi 
pa ne, in katera sredstva v prvem slučaju učinku-
jejo povoljno, v drugem pa ne, se tudi na zdravil-
no vodo ne smejo staviti previsoke zahteve. 

Kljub vsem dvomom so vendar stoletne iz-
kušnje in znanstvena opazovanja pridobila večino 
zdravnikov za neovrgljivo resnico, da so tako ko-
peli kakor pitje rudninskih voda eno izmed naj-
boljših naravnih zdravilnih sredstev. 

»Ob teh zdravilnih vrelcih« je že 1823 zapisal 
eden izmed najizkušenejših kopaliških zdravnikov 
dr. Matija Macher: »najdeš mir in zdravje, ki ti 
spet prinese veselje do življenja. Zmerno pij sla-
tinsko vodo in zmerno se gibaj!« 

Na tem mestu se nam samo r>o sebi vsiljuje 
vprašanje, zakaj niso istočasno z nemškimi zdrav-
niki pisali o Rogaški Slatini tudi slovenski zdrav-
niki in to v slovenskem jeziku? 

V začetku osemnajstega stoletja in še potem 
v vsej njegovi prvi polovici, ko je po zdravniškem 
priporočanju vidno rastel sloves Rogaške Slatine, 
Slovenci niso imeli veliko doktorjev zdravilstva; 
še ti, ki so bili, so službovali na tujem, in četudi 
so bili v službi na domuči zemlji, niso bili vešči 
pismenega slovenskega jezika. Med duhovščino, ki 
bi mogla tudi s pisano besedo obrniti jiozornost na 
zdravilnost slatinske rudninske vode, je bi!o zlasti 
mnogo pristašev homeopatije, ki je učila, da se 
morejo bolezni zdraviti le s sredstvi, ki povzro-
čajo v zdravem telesu učinke, ki so podobni onim 
v bolnem telesu. Odtod tudi ime te nove zdravil-
ne metode: Homoion pathos = stična bolest. 

Pozneje, ko je bilo pravega, popolnoma izšo-
lanega zdravniškega naraščaja vedno več. Roga-
ška Slatina ni imela še železniške zveze ne s Ce-
ljem ne z Zagrebom. Kako naj bi slovenski, in 
recimo tudi hrvatski zdravniki, svojim bolnikom 
svetovali pot v Rogaško Slatino, ki za mnogo v 
njih gmotnem jioložaju ni bila lahko dostopna? 

Pač so tedaj o Rogaški Slatini ninogokaj ve-
dela in zapisala druga mesta: Gradec, Dunaj, Ber-
lin, Pešta, Leipzig, London, Wûrzburg; manj pa 
domača odnosno jugoslovanska mesta: Celje, Ma-
ribor, Ljubljana, /Cagreb, Karlovec, Belgrad. 

Akoprav so slntinski vrelci že sami na sebi 
resnična zdravita, torej tudi v steklenicah na sto-
tine kilometrov daljave od Slatine, so vendar 
zdravniki ugotovili, da pride zdravilna moč sia-
tinskih vrelcev do jiojioine in neprikrajšane ve-
ljave le ob izvirkih. Zdravniki so si to tolmačili ne 
samo z rednim življenjem, ki ga žive bolniki j>od 
zdravniškim vodstvom ter z ugodnim vplivom vse 
te krasne jiokrajine, ampak tudi z emanacijo ra-
dijske aktivitetc vrelcev, ki se ob stiku z alinosfe-
ričnim zrakom poizgubi. Pravo slatinsko zdravlje-
nje se more torej izvršiti Ie na zdraviliškem kraju 
samem. 

Tako je Rogaška Slatina zaradi svojih zdra-
vilnih vrelcev polagoma postajala in postala zdra-
vilišče. To se je zgodilo tedaj, ko je Slatina prešla 
v last štajerskih deželnih stanov, ki so se takoj 
toplo zavzeli za razvoj tega blagoslovljenega ko-
ščka svoje zemlje. Posebne zasluge za to si je pri-
dobil tedanji dež. glavar grof Ferdinand Atteins, 
ki tii se smel imenovati ustanovitelj slatinskegu 
zdravilišča. Pod njegovim vodstvom se je začela 
Rogaška Slatina razvijati v pravo kopališče in 
zdravilišče. 

Seveda so že tudi pred nastopom glavarja 
Attetnsa, torej pred letom 1801, prihaiali na Sla-
tino gostjo iskat svojega zdravja, in tudi prej so 
že stala na Slatini gostišča, večinoma lesena, razen 
gostilnice, ki jo je |>ozidnl baron Curti; vendar 

prvo pravo zdraviliško lice je dal Rogaški Slatini | 
z nadzorstvenim uradom vred grof Ferdinand 
Atteins. 

Razvoj iu napredek zdravilišča se mora šteti 
v posebno delo in zaslugo predvsem zdraviliškim 
ravnateljem. Na splošno moremo reči: Uspeh 
ujiravnega dela se jiri vsakem upravitelju večino-
ma ravna jio njegovi večji ali manjši upraviteljski 
dobi. Rogaška Slatina kot urejeno zdravilišče je 
bila najprej (1801—1919) deželna, potem (1919 do 
1929) državna in je sedaj banovinska last. Zdra-
vilišče so upravljali vsakokrat nadzorniki ali rav-
natelji. 

Prvi nadzornik je bil (18f>5—1830) dr. Ivan 
FrOhlich, zdravnik iz Celja. Postavil je prva ve-
lika gostišča in dal s tem možnost novega raz-
voja. 

Drugi, šc zaslužnejši, je bil (1830—1870) tudi 
zdravnik dr. Jožef Sok od Sv. Marjete niže Ptuja. 
Zgradil je nova gostišča in gospodarska poslopja, ! 
da je Rriggška Slatina v estetskem in higienskem 
jKigledu dobila viden 7iinčaj zdravilišča. 

Za njim jc nastopil (1877—1882) dr. Iv. Schlil-
ler, ravnatelj dobrnskih toplic. 

Ravnatelj Ernst Geutebrtick (1882-1888) je 
dal zdravilišču s svojim gospodarskim programom 
novo gospodarsko smer. Po leni začrtanem potu 
sta šla ravnatelja major Schubert (1888—1800) in 
Viktor Trotter (1899—1903). 

Izredno spreten gospodar je bil dr. Fr. Mulli, 
rojen 1805 v Beljaku na Koroškem. Zdravilišče je 
upravljal z veliko vnemo in samostojnostjo pa tudi 
z velikim ugledom in uspehom (1903 -1921). 

Ob prelomu 1919 so se hitro menjali upravi-
telji: Lochbtichler, Herg, Dolenc 

Ravnatelj dr. Fran Šler je vzorno upravljal 
zdravilišče prav enajst let (1921—1932). Z njim 
se je začela doba smotrenega dela v upravnem 
obralu, gosjiodarskeni pokretu in tujskem pro 
inetu. 

Anton Difrlch (1932—1934) ie dovršil znjw-
četo delo povečanega vodovoda napravil jc novo 

plavalno kopališče in prenovil zdraviliški park in 
Ljubljanski dom. To vse po načrtih arhitekta Vin-
ka Glanza iz Plečnikove šole 

Sedanji ravnatelj Ivan Gračnat se je v dveh 
uspešnih sezonah izkazal kot previden in soreten 
upravitelj 7. upravičenim upanjem na nov razvoj 
si a t i nskega zd ra vi I išča. 

3. Gostišča in druga pnslu|)ja. 

Ako gledamo na začetek in napredek siatin-
skih zdraviliških stavb, nani prihaja na misel iu 
primero svetopisemska prilika o gorčičnem zrnu. 
»To je sicer najmanjše izmed vseli semen, ko pa 
zraste, je večje ko zelišča in postane drevo, tako 
da prilote ptice neba in prebivajo na njegovih 
vejah.« (Mt 13. 32.) 

Ob svojem začetku je nioglo zdravilišče le 
malo gostov sprejemati v svoje gostišče ju preno-
čišče, gostje so morali večinoma ostajati v Ptuju, 
Mariboru ali v Celju, ali so se tudi nastaiijevali po 
hišah v okolici. Dokler torej ni bilo na Slatini 
primernih domov, se tudi obisk gostov ni mogel 
dvigniti. V dobi ko|>ališkega zdravnika «Ir. Matije 
Macherja, ko je 1823 stal na višku svojih čudovi-
tih uspehov, se je obisk gostov kljub temu le s te-
žavo pospel za 200 stopenj više od (i.">l do 751. 

Šele ko se je 1830 postavil hotel »PoŠta- in 
1833 sedanji »Tržaški dom- in 1838 sedanji »l)o-
nački dom« ter so jo 1810 k najstarejši stavbi nu 
Slatini, kjer je ob sezoni nastanjeno knjigovodstvo, 
prlzidal »grofovski stan-; šele tedaj je obisk do-
segel število tisoč ter ga je poslej vsako leto pre-
segel, da ga je v 20 letih poviial na števili 2000 
gostov in še čez 

V tej dobi so namreč zrastli novi domovi: 
»Styria I.« leta 1841, »Strossmayerjev domr 1817, 
»Uradniški doni« 1850. »Zagrebški dom« 1851, 
»Orožniški donu 1854. Obisk gostov je |x>slej v 
20 za|M>rednih letih znašal povprečno 2600. Samo 
leta 186Л je zaradi avutrijskn-llnlijnimke vojne pa-
del v tisočeri! znostnnck od 2420 do 1450. 


